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Extraoficialmente, os puedo comunicar que la mesa se 
ha reunido esta mañana esperando la llegada de esa 
modificación de errores, que en este momento y a esta hora 
no hay –que yo sepa– ninguna modificación de errores y que 
a lo largo de la mañana se espera que se celebre una mesa 
con la alta probabilidad de que entre esa modificación de 
errores .

En cualquier caso, en cuanto haya alguna cuestión que 
modifique el devenir de esta comisión, obviamente, pues, lo 
comunicaré a lo largo de la mañana . Pero, en este momento 
no hay nada que cambie la situación inicial y a mí no me 
consta que haya ninguna modificación. Sí es cierto que nos 
han comunicado que puede suceder a lo largo de la mañana .

Compareixença del vicepresident segon del Consell i  
conseller d’Habitatge i Arquitectura Bioclimàtica,  
senyor Rubén Martínez Dalmau, per a informar sobre el 
Projecte de llei de pressupostos de la Generalitat per a  
l’exercici 2021 pel que fa a la seua conselleria

La senyora presidenta:

¿Alguna cuestión previa más? O ¿damos comienzo a la 
intervención del vicepresidente? Perfecto .

Pues, suya es la palabra, señor Dalmau, por 25 minutos.

Muchas gracias .

El senyor vicepresident segon i conseller d’Habitatge i 
Arquitectura Bioclimàtica:

Doncs, moltes gràcies, presidenta .

Comparec hui davant de vostés en qualitat de 
vicepresident de la Generalitat per introduir-los les 
orientacions que guien el projecte de pressupostos per 
al 2021 . I, com a conseller d’Habitatge i Arquitectura 
Bioclimàtica, per a exposar-los les principals mesures que 
conformaran la nostra acció institucional per a garantir el 
dret a l’habitatge en el proper any .

Al llarg dels darrers mesos, el govern valencià ha hagut 
de prendre algunes de les decisions més difícils de la 
nostra història recent . Malgrat tot, com a vicepresident 
de la Generalitat, puc afirmar que les hem pres totes elles 
amb la clara determinació de defensar la vida de totes les 
valencianes i els valencians .

I ara és el moment de plantejar una resposta institucional 
àmplia i contundent als colps que la pandèmia ha propinat 
als sectors més vulnerables de la nostra societat . I, de la 
mateixa manera que no ens ha tremolat el pols en protegir la 
salut, no tindrem el menor dubte en defensar els interessos 
de totes les persones anònimes que conformen la classe 

treballadora del nostre país . Perquè sense totes i tots no 
haguérem superat el pitjor d’aquesta pandèmia .

Ha arribat l’hora de desterrar d’una vegada per totes 
la consigna fracassada del Sálvese quien pueda que les 
polítiques neoliberals han propugnat durant dècades. I 
els esforços individuals de la ciutadania han de trobar 
complicitat en la nostra resposta davant l’emergència social i 
econòmica . Limitar la lluita contra el virus a la responsabilitat 
individual de cadascú és una mirada miop, és una mirada 
errònia, falsa .

I, per este motiu, hui els presente una part fonamental 
dels pressupostos més socials de la història del nostre 
autogovern, uns comptes que marquen un abans i un 
després en les polítiques socials de la Generalitat Valenciana. 
Són, sense cap dubte, els pressupostos més importants de la 
nostra història i el Consell està orgullós de presentar-los a la 
seua consideració .

En una de les seues últimes entrevistes, l’investigador en 
salut pública de la Universitat Pompeu Fabra, Joan Benach, 
afirma que l’evolució de la pandèmia està cada vegada més 
lligada a determinants socials com la precarietat laboral, 
la pobresa o els problemes en l’habitatge . Una opinió que 
comparteix el professor d’epidemiologia a la Universitat 
Johns Hopkins Bloomberg School of Public Healt, Manuel 
Franco, que afegix que a les llars més humils es produix 
una taxa d’infecció i mortalitat 3 voltes superior a la de les 
famílies de les rendes més altes .

Les veus expertes, per tant, no fan més que confirmar allò 
que és evident . Tal volta el virus no entenga de països o no 
entenga de fronteres, però sí que entén de classes socials . 
Els sectors més humils de la nostra societat són els que 
estan carregant sobre les seues esquenes no només el gruix 
dels costos econòmics i socials d’esta crisi sinó també les 
conseqüències sanitàries .

Com a resultat, durant els darrers mesos, el tamany de 
l’escletxa de la desigualtat que divideix la nostra societat 
ha augmentat, concretament, d’acord amb l’ONG Oxfam 
Intermón, l’índex de Gini ha augmentat 1,5 punts. La 
conclusió és evident, aquells que més sofriren les polítiques 
d’austeritat durant la passada crisi econòmica tornen a vore 
com es troben baix l’amenaça d’haver de fer front als costos 
d’una nova crisi . I com diu el vell refrany en castellà: llueve 
sobre mojado .

Diputades i diputats, la crisi habitacional que arrastra este 
país des de 2008 ha provocat un immens dolor als sectors 
més humils de la nostra societat . D’acord amb l’Observatori 
Desc, entre 2008 i 2019, és a dir, en poc més de deu 
anys, s’han produït 684.385 desnonaments a Espanya, 
684.385 desnonaments, una xifra terrible que no pot deixar 
a ninguna persona indiferent . I este és el resultat de la 
imposició de la lògica de les finances sobre el sentit comú.

En prop de deu anys, el preu del lloguer a la Comunitat 
Valenciana ha augmentat un 50 %, mentre que el salari mitjà, 
en canvi, només ha augmentat un 7 %. Com a conseqüència 
el percentatge del salari brut destinat a fer front als lloguers 
ha passat del 24 % al 40 %. Un percentatge que en el cas 
dels joves ascendix a la dramàtica xifra del 90 % del seu sou 
mitjà .
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L’emergència habitacional és, per tant, una realitat urgent 
que està colpejant amb força les portes de les institucions, 
especialment en estos últims darrers mesos. De la mateixa 
manera que ha mostrat les sorolloses conseqüències de 
l’austeritat en l’educació i la sanitat pública, esta pandèmia 
ha posat en evidència les enormes deficiències del dret a 
l’habitatge al nostre país .

Una de les causes principals per les quals el virus ha 
impactat especialment en les famílies pobres ha estat 
les condicions d’aglomeració i les deficiències greus dels 
habitatges més humils del nostre territori . Una dada, la taxa 
d’amuntegament del 10 % més pobre de la població és 2,3 
voltes més alta que la mitjana. I estes deficiències no només 
han impedit que milers de xiquets i xiquetes comptaren amb 
un espai adequat per a l’estudi –el que ha provocat, per cert, 
un augment de les desigualtats educatives– sinó que, a més, 
la concentració de diverses persones en pisos d’escasses 
dimensions ha obstaculitzat el correcte funcionament de les 
polítiques sanitàries de prevenció i control dels contagis.

La capacitat de les institucions valencianes per contenir i 
minimitzar amb èxit les pitjors conseqüències del virus no 
haguera estat possible sense la reconstrucció dels serveis 
públics fonamentals que hem dut a terme en els darrers  
cinc anys . I este, i no altre, ha estat el secret que ens ha 
permés gestionar i controlar millor la pandèmia que altres 
territoris .

I ara és el moment d’ampliar estos esforços a l’àmbit que, 
d’acord amb les Nacions Unides, és la primera línia de 
defensa davant la pandèmia que és l’habitatge . Un element 
quotidià de les nostres vides que no solament és una 
condició sine qua non per al desenvolupament personal, sinó 
que, a més a més, condiciona l’eficàcia de la nostra resposta 
sanitària i la qualitat del nostre sistema educatiu.

En paraules de l’exrelatora del dret a l’habitatge de Nacions 
Unides, Raquel Rolnik, la vivenda és el portal d’accés a altres 
drets humans: accés a l’educació, accés a la salut, accés a 
oportunitats culturals i econòmiques . És el moment d’afegir 
un quart pilar a l’estat del benestar autonòmic, que és 
l’habitatge .

Per això el pressupost que els expose hui és un punt i apart 
en la política d’habitatge de la Generalitat Valenciana. Puc 
afirmar-ho amb claredat per tres motius. En primer lloc, hem 
assolit el nostre objectiu, superar els 200 milions d’euros 
de pressupost en polítiques d’habitatge. Concretament, 
este any la dotació pressupostària destinada a l’habitatge 
serà més de dos-cents set milions d’euros, un augment 
pràcticament del 10 % respecte als pressupostos de l’any 
anterior. Per sisè any consecutiu, les partides relacionades 
amb les polítiques d’habitatge experimentaran un increment 
substancial en relació amb l’anterior exercici .

En segon lloc, les inversions en habitatge experimenten un 
augment anual d’un 15 %, un increment que es concentra 
especialment en l’adquisició d’habitatges, les ajudes al 
lloguer i les actuacions urbanes .

I en tercer lloc, per primera volta, la Generalitat Valenciana 
compta amb un full de ruta clar per a garantir el dret a 
l’habitatge a tot el territori valencià, que és el pla  
Hàbitat 2030, que ja els vaig exposar fa uns dies .

Tots estos elements ens permetran avançar amb passos 
ferms cap al compliment de l’objectiu valencià de l’habitatge 
per a la propera dècada, la inversió de 2 .200 milions d’euros 
en els pròxims deu anys per a fer efectiu el dret a la vivenda 
en tot el País Valencià .

Senyories, esta és la fotografia panoràmica dels 
pressupostos de 2021 en matèria d’habitatge . Un projecte 
que entén la situació en què ens trobem, que acumula 
l’aprenentatge d’aquest any de gestió i que planteja un 
horitzó de futur on la qüestió de l’habitatge perdure en 
l’agenda política del País Valencià per a sempre.

El programa d’habitatge i regeneració urbana és l’exemple 
paradigmàtic de la nostra proposta d’expansió de l’estat del 
benestar autonòmic . Totes i cada una de les línies que hem 
dissenyat incorporarà el nostre sistema públic de protecció 
social, una política d’habitatge universal, equitativa i 
redistributiva.

I per este motiu, és el programa que més creix en valors 
absoluts, fins arribar a quasi 102 milions d’euros. L’augment 
serà del 30 % respecte a l’any anterior, que es concentra 
en els capítols d’operacions de capital, dins de la nostra 
estratègia d’enfortir la inversió pública.

Amb aquest programa volem proposar un acord polític entre 
tots els agents, públics i privats, que comporte l’acceptació 
de les restriccions en la lliure actuació individual, sempre en 
favor de l’equilibri social .

El govern del Botànic ha d’abocar a la paperera de la història 
la privatització del dret a la vivenda al País Valencià. Si no 
ho aconseguim ara, la nostra empremta política i la dels 
governs futurs seguirà depenent dels alts i baixos econòmics 
conjunturals i no del que el nostre poble realment necessita .

I este gran acord ha de girar necessàriament en base als tres 
eixos generals que estem plantejant i que explicaré amb més 
deteniment més endavant .

En primer lloc, assegurar la cura i el respecte pel nostre 
patrimoni públic, per les cases que a dia de hui ja estan servint 
com a escut contra la desigualtat social, i per aquelles que en 
poc temps posarem a disposició dels demandants d’habitatge .

En segon lloc, aconseguir un volum adequat de recursos 
públics, capaços de donar resposta permanent als problemes 
d’accés a l’habitatge . I això és ineludiblement incrementar 
exponencialment el ritme d’adquisicions d’habitatges i iniciar 
noves promocions en sòl públic .

I, en tercer i últim lloc, incorporar la perspectiva del dret a la 
ciutat a les nostres polítiques de regeneració urbana, per a 
aconseguir ciutats, barris i pobles on estiguem orgullosos de 
viure .

En base a estes tres conviccions, anem a realitzar la major 
inversió mai pressupostada en reparació, manteniment i 
conservació de l’habitatge públic, un total de 17,7 milions 
d’euros . Respecte a l’any anterior, esta xifra acumula un 
augment del 25 %.

Dins d’estes actuacions, hem incorporat una nova línia 
de 8,7 milions d’euros per al manteniment ordinari i 
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reparacions del parc públic d’habitatge que durem a terme 
mitjançant l’Entitat Valenciana de l’Habitatge i el Sòl. Una 
xifra que reforça la nostra tasca en la posada a punt dels 
habitatges públics i que dobla la quantitat establida  
per a 2020 .

El següent pas serà incrementar el ritme de reparacions, per 
a posar a disposició dels demandants d’habitatge tots els 
recursos de la Generalitat possibles . Al govern del Botànic ja 
hem recorregut part d’este camí. En els últims cinc anys hem 
aconseguit reparar un total de 1 .706 habitatges, 400 d’ells 
en l’últim any.

Si tot continua al mateix ritme, en finalitzar 2021, tindrem 
el cent per cent dels habitatges buits pendents de reparació 
reparats .

D’altra banda, continuarem amb les àrees de regeneració 
i renovació urbana, ARRU, i els programes d’intervenció 
integral sostenibles, PIINS, previstos en el parc públic, amb 
un total de nou milions d’euros .

Cal recordar que estes accions són de caràcter plurianual, i 
que ens permetran condicionar més de 4 .200 habitatges del 
nostre patrimoni públic, amb una inversió compromesa de 
38,4 milions d’euros en els propers anys .

El repte més gran al qual ens enfrontem és el d’ampliar el 
parc públic . Probablement esta és la mesura més important 
de totes les que s’inclouen en el projecte de pressupostos .

Sense dubte, existeixen avanços innegables en este àmbit, 
com el decret llei d’ampliació del parc públic i les més de 
set-centes vivendes que, mitjançant adquisició o altres 
mecanismes, com la cessió, hem incorporat en un any i 
alguns mesos, perquè puguen ser habitades per les famílies 
que més ho necessiten .

Però hem d’anar més enllà . Cal que l’administració siga 
capaç de promoure noves construccions en sòl públic, per a 
expandir al màxim les nostres oportunitats d’assolir l’objectiu 
marcat en el pla Hàbitat 2030, que és duplicar el nombre 
d’habitatges públics en els pròxims deu anys .

Per a l’any 2021, destinarem una quantitat total de 53,3 
milions d’euros a incrementar el parc públic d’habitatge, el 
que suposa un augment del 38 % i quasi vint milions d’euros 
en valors absoluts .

En primer lloc, en la línia d’adquisició d’habitatges, proposem 
un increment de més del 15 % per a arribar als 32 milions 
d’euros. Amb esta quantitat, fem una previsió anual de 
compra d’uns huit-cents cinquanta habitatges, mitjançant els 
mecanismes del concurs i tanteig i retracte .

En segon lloc, hem previst una partida de 10 milions per als 
municipis que tinguen voluntat d’ampliar el suport públic 
d’habitatge municipal, mitjançant els drets de tanteig i 
retracte, com ha sigut ja el cas d’ajuntaments com Sant Joan 
d’Alacant o com Sant Vicent del Raspeig .

I en tercer lloc, incorporarem 4,7 milions d’euros per al 
finançament d’habitatge nou per a lloguer social, que la 
conselleria durà a terme mitjançant l’EVha .

Amb això, podrem finalitzar la promoció de 42 habitatges 
en el municipi d’Asp, iniciar-ne una nova en Castelló de 35 
habitatges i donar l’impuls final a la reactivació del projecte 
de la Torre de Sociópolis que porta tants anys parat .

I en quart lloc, iniciarem, després de més de deu anys, i amb 
una dotació inicial de 6,6 milions d’euros, els procediments 
necessaris per a activar noves promocions d’habitatge, en 
col·laboració amb el sector privat .

Respecte a la lluita contra la segregació espacial i la garantia 
del dret a la ciutat, en el Consell pretenem seguir amb 
la mateixa direcció que fins ara. I per això, destinarem 
la quantitat propera als tretze milions d’euros per al 
finançament d’actuacions de regeneració urbana en un total 
de 17 municipis del País Valencià .

Entre totes estes actuacions, cal destacar la que s’iniciarà al 
2021 en el barri Miguel Hernández d’Alacant, que suposarà 
el punt i final a moltíssims anys de bloqueig del projecte de 
regeneració del barri .

El programa d’emergència habitacional i funció social 
s’encarregarà de tindre cura de les persones i atendre-les 
correctament . Les línies generals, hem previst un augment 
del 24,6 %, fins arribar als 42,2 milions d’euros, huit milions 
més que al 2020 .

Les mesures que s’inclouen en este apartat serviran per 
a teixir una xarxa de suport econòmic i per a apropar les 
polítiques d’habitatge a la ciutadania.

Parafrasejant la filòsofa Judith Butler, treballarem perquè la 
pandèmia no genere més pobresa sobre les persones que 
han de suportar la precarietat i la impossibilitat de pagar-se 
la mensualitat del lloguer .

Hem de trencar el context de crisi, treballant per la 
redistribució de la riquesa i enfortint el nostre servei públic 
d’atenció al ciutadà, per tal de vetlar per l’interés comú .

Les ajudes al lloguer són, sense dubte, una política de 
redistribució de la renda necessàries i justes . Però per a 
obtindre una redistribució real, és necessari dotar-les dels 
mitjans oportuns, tant jurídics com de serveis .

Les ajudes al lloguer deixaran de tindre sentit si no regulem 
els preus d’aquests. Si no ho fem, estaríem estimulant 
l’efecte contrari, engreixant la butxaca dels grans propietaris 
i contribuint a fer més gran la bretxa residencial .

Per això, destinarem la major quantitat mai pressupostada 
d’ajudes al lloguer per la Generalitat valenciana, un total de 
31 milions d’euros que injectarem a les famílies valencianes 
perquè cap d’elles es quede al carrer .

Durant estos últims anys del govern del Botànic s’han 
beneficiat més de seixanta mil persones en les diferents 
convocatòries, i podem dir amb orgull que augmentarem 
esta quantitat per sisè any consecutiu.

L’altra gran línia d’actuació d’este programa se centrarà en la 
descentralització de les polítiques públiques d’habitatge que 
comptarà amb una dotació inicial de 4,1 milions d’euros . Tot 
el món ha escoltat de la xarxa Xaloc .
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Hui en dia ningú s’atrevix a qüestionar la necessitat que en 
cada poble hi haja una escola o un centre mèdic d’atenció 
primària . Ningú entendria que els serveis socials no 
estigueren desenvolupats en cada un dels municipis del País 
Valencià .

La proximitat té eixa part pedagògica, que fa que la població 
reconega un dret al qual pot accedir amb total normalitat . 
I per això, amb el desplegament de la xarxa Xaloc, més de 
quatre milions tres-centes mil persones tindran accés directe 
als serveis previstos en 2021, amb la voluntat i objectiu fixat 
per aconseguir que totes les persones que visquen en esta 
terra tinguen una oficina d’habitatge de referència.

El punt següent tracta del programa de qualitat i 
rehabilitació que, en línies generals, tindrà un augment 
del 25 % respecte al pressupost anterior. Encara que en 
les xifres a simple vista sembla que hi ha una davallada, la 
distracció està produïda pels 25 milions que vam incorporar 
per a pal·liar els efectes de la DANA .

Restant esta xifra de caràcter excepcional, observem com el 
pressupost en rehabilitació passa de 37,3 milions d’euros a 
47,8 milions d’euros .

En línia amb l’eix 11 dels objectius de desenvolupament 
sostenible i l’Agenda 2030, este programa s’encarregarà de 
reivindicar l’habitatge, més enllà de l’espai privat .

Serà el que ens permeta deixar enrere el concepte aïllat de 
vivenda, per començar a parlar d’un hàbitat en base als tres 
principis sorgits de la tercera conferència de Nacions Unides 
sobre habitatge i desenvolupament urbà sostenible .

En primer lloc, no deixar ningú enrere, mitjançant ciutats 
inclusives i sostenibles . Segon, fomentar la creació 
d’economies urbanes en este moment de reconstrucció, 
mitjançant un procés de rehabilitació d’habitatges . I tercer, 
afavorir la nostra adaptació a la vulnerabilitat immediata que 
es desprén de l’emergència climàtica.

La resiliència urbana i territorial no és un concepte nou . 
Les ciutats han evolucionat sistemàticament fent front 
i adaptant-se a les diversitats. Durant l’últim any hem 
presenciat com la nostra terra ha patit dos episodis que ens 
evidencien que el canvi climàtic és una realitat.

DANA y Glòria ens han recordat que el nostre territori 
és altament vulnerable, i com a conseqüència també ho 
són les persones que vivim en ell. La crisi climàtica s’ha 
de combatre, però paral·lelament s’ha de complementar 
amb mesures de mitigació que fins ara havien rebut menys 
atenció i que continuen sent mesures urgents.

Bon exemple d’això és la transformació de la zona baixa del 
barri de la Canterería d’Ontinyent. El ministeri de transició 
ecològica ens ha traslladat el seu interés per conéixer els 
detalls de l’actuació, on el govern de la Generalitat aportarà 
la mitat dels 3,2 milions d’euros que costarà el projecte .

I en este sentit, es posa de manifest que les actuacions 
urbanes són un element primordial en el disseny de les 
nostres ciutats. El filòsof francès Henri Lefebvre afirmava 
que per a pensar en el tipus de ciutat que volem també hem 
de pensar en el tipus de societat que volem ser.

Els 78 projectes i 21 milió d’euros que s’han incorporat al 
pressupost demostren que la societat valenciana vol ser 
inclusiva, resilient i sostenible .

L’any que ve destinarem més de deu milions d’euros en 
actuacions ja definides en el marc el programa «Reconstruïm 
pobles», per tal d’afavorir un desenvolupament territorial 
equilibrat i igualitari . I, a més, incorporarem una línia per a 
futura convocatòria d’actuacions urbanes de nou milions 
d’euros .

Per a tancar este programa, i com no podia ser d’altra 
manera, cadascuna de les polítiques d’esta vicepresidència 
està travessada per l’objectiu de fer front a la  
crisi climàtica i la posada en marxa de la transició  
ecològica .

Una crisi no pot ocultar altres, i els esforços per frenar la 
crisi climàtica i ecològica han de ser prioritaris en els plans 
de recuperació del País Valencià .

La Unió Europea assenyala com un dels reptes fonamentals 
en el marc del Green Deal l’adaptació de les nostres cases 
i les noves necessitats sorgides arran del canvi climàtic i el 
coronavirus .

La dotació total de les ajudes a la rehabilitació serà  
de 14 milions d’euros en tres línies diferenciades . Per una 
part, les ajudes de conservació i accessibilitat del pla estatal 
d’habitatge 2018-2021, amb un pressupost inicial de  
set milions d’euros .

Les ajudes destinades a pal·liar la pobresa energètica, també 
provinents del pla estatal d’habitatge mencionat, amb un 
total de tres milions d’euros .

I les ajudes del pla de reforma interior d’habitatges, el pla 
Renata, amb una quantitat total de 4,3 milions d’euros.

En el moment de la reconstrucció, hem de ser capaços 
d’aportar solucions innovadores i alternatives, també a llarg 
termini. I tot això ha de ser amb polítiques que se situen 
entre la satisfacció de les necessitats vitals i la consciència 
del sostre ecològic .

Dit això, el programa d’innovació ecològica en la construcció 
comptarà amb un pressupost total de sis milions d’euros, 
amb un augment del 38,8 %, que confirma el nostre 
compromís per a la investigació i el desenvolupament de 
pràctiques innovadores en l’habitatge.

Més d’un milió per a l’impuls de la innovació i actuacions 
sostenibles en els plans Irta y Astrea, i un milió d’euros per al 
finançament de tres projectes pilot innovadors en promoció 
d’habitatge públic en Alcoi, València i Castelló .

Per primera volta des de 2008, posarem la primera pedra en 
noves promocions públiques d’habitatge .

Senyories, acabe ja. La llibertat només existix on no hi ha 
por . Por a caure malalt i que no t’atenga un metge . Por que 
els teus fills no tinguen accés a un educació digna. Por a 
quedar-se sense casa per no poder fer front al lloguer o la 
hipoteca .
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L’estat del benestar és el gran refugi en el qual majoria social 
troba la seguretat i, per tant, la llibertat necessària per poder 
viure en pau i dignitat .

Paradigmàticament, aquells que més s’omplin la boca amb 
la paraula llibertat han intentat moltes vegades trossejar els 
drets socials i vendre’ls en parts al millor postor .

És el moment de demostrar a la societat que hi ha una 
alternativa a les retallades i a l’austeritat, que, a diferència 
de la crisi anterior, no sempre han de guanyar els poderosos, 
que hi ha una eixida socialment justa i mediambientalment 
sostenible per als problemes de la majoria social .

Esta és l’oportunitat d’emprendre la transformació 
econòmica i social que necessitem, el canvi cultural i moral 
que demanen els reptes del futur . Seran, per tant, els 
pressupostos més socials de la història valenciana i estem 
enormement orgulloses i orgullosos d’ells .

Moltíssimes gràcies.

La senyora presidenta:

Muchas gracias, señor vicepresidente .

A continuación, pasaremos por un turno de 6 minutos 
para que hablen todos los representantes de los grupos . 
Empezando por el Grupo Parlamentario Vox, tiene la palabra 
por 6 minutos el señor Pascual .

Suya es la palabra, señor Pascual .

El senyor Pascual Pérez:

Muchas gracias, señora presidenta .

Buenos días a todos .

Bienvenido a esta comisión, señor vicepresidente segundo, y 
muchas gracias por su exposición .

Yo, la verdad, es que tenía la duda de si usted iba a intervenir 
hoy o iba a hacer igual que la señora Oltra, el posponerla 
para otro día, al darse cuenta del falseo del señor Soler . 
Supongo que usted sí que habrá revisado el presupuesto de 
su conselleria y lo considerará correcto .

Con carácter previo a su comparecencia, debo decir que 
este proyecto de ley de presupuestos para el año 2021 
toca varios puntos preocupantes que nos han llamado 
enormemente la atención .

En primer lugar, estos presupuestos para el 2021 son de 
carácter puramente expansivo, que suponen un aumento en 
el gasto de más de once puntos con respecto al año anterior, 
alcanzando los más de 25.600 millones de euros.

Esto no sería sangrante si no estuviésemos en una situación 
crítica del estado económico, financiero y social de la 
Comunidad Valenciana . Es que es de rigor recalcar que nos 

encontramos precisamente en una situación crítica para el 
conjunto de la ciudadanía, porque una quinta parte de la 
economía ha sido literalmente destruida debido a las malas 
decisiones y al mal hacer de los gobiernos social-comunistas 
que padecemos .

Pues bien, lo que se podría desprender precisamente de 
esta situación de destrucción del tejido económico es una 
esperada bajada en cuanto a los ingresos . Pero no, ustedes, 
el Botànic lo que plantea es que, ante esta situación crítica, 
siguen expandiendo los presupuestos con unos ingresos 
totalmente irreales, porque pretenden que dependamos de 
las aportaciones que llegan del estado, de las aportaciones 
que llegan del FLA y de las subvenciones europeas del fondo 
de recuperación .

Además, ustedes siguen añadiendo, otro año más,  
1.336 millones ficticios de la financiación económica,  
11 millones más que el año pasado, a pesar de que tanto 
el Ministerio de Hacienda como la Sindicatura de Cuentas 
han declarado en varias ocasiones que no es correcto . Una 
vez más queda patente el absoluto fracaso del estado de las 
autonomías, que para lo único para lo que funcionan es para 
crear brecha entre los españoles .

Por lo tanto, estamos francamente preocupados porque son 
unos presupuestos aún más ficticios que los del año pasado 
y que, para colmo, aumentan el presupuesto de todas las 
consellerias y también del sector público instrumental, 
con la creación de cuatro nuevos entes, aumentando el 
presupuesto en más de trece puntos, en vez de reducir 
consellerias y altos cargos .

Porque es sangrante que todo esto sea mientras los 
ciudadanos «sí» que están recortando gastos para poder 
literalmente sobrevivir a una crisis económica que 
está directamente producida por sus políticas y por su 
gestión, pero de lo cual no se hacen cargo. Toda una 
irresponsabilidad y un atropello a los que peor lo están 
pasando .

¿Porque qué ejemplo le estamos dando a la sociedad 
con las mayores cifras de altos cargos y asesores en un 
momento en el que se debería centrar el gasto en lo que es 
verdaderamente importante y en como ustedes dicen tantas 
veces eso de «no dejar a nadie atrás»? Pero es que con estas 
políticas nos vamos a quedar atrás todos. Bueno, todos, 
menos ustedes .

Tanto la Unión Europea como el gobierno han dado mayor 
margen de endeudamiento y, desde mi grupo parlamentario, 
reclamamos que ese gesto de confianza que nos ha dado 
Europa para salir de esta crisis sanitaria y económica la 
aprovechemos desde las instituciones para que seamos 
responsables y luchemos por la gente que intenta, como 
digo, sobrevivir. No utilicen este gesto de confianza para 
imponer su modelo ideológico .

Porque estos presupuestos, dada la situación de crisis que 
han provocado ustedes por su nefasta gestión, deberían 
de tener un carácter más social . Pero social precisamente 
para ayudar a las familias y trabajadores que peor lo están 
pasando y, así, ayudarles a salir del bache y que recuperen 
cuanto antes su situación previa a la pandemia .
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Y no lo entienda mal, cuando hablo de ayudar a las familias, 
hablo de ayudar a las familias de la Comunidad Valenciana; no 
regar de subvenciones a la familia del presidente Puig . Porque…, 
no, estos presupuestos que ustedes traen aquí lo que solamente 
responden es a intereses políticos que utilizan el sufrimiento de 
las personas para afianzarse ustedes en el poder, acelerar su hoja 
de ruta y seguir aumentando los chiringuitos .

Y la demostración más patente es que ustedes hacen…, la 
valoración que hace su conselleria del impacto del COVID en 
el alquiler es que solamente destinan de forma exclusiva para 
las personas físicas medio millón de euros en conceptos de 
ayudas, para contribuir a minimizar el impacto económico y 
social de la COVID-19 en los alquileres de vivienda habitual .

¿Es esta la valoración de la repercusión de la crisis 
COVID en el alquiler para el 2021 en toda la Comunidad 
Valenciana? Es decir, su gobierno, junto al de Pedro Sánchez, 
han provocado la mayor crisis económica y social en los 
últimos 80 años y su conselleria solamente destina, de forma 
directa, con medio millón de euros, para hacer frente al 
impacto económico y social del coronavirus al alquiler en la 
Comunidad Valenciana . Cuando usted, su directora general, 
el secretario autonómico y nueve asesores más, es decir, el 
sueldo de 12 altos cargos cuestan a los valencianos más de 
600 .000 euros al año . Más de 600 .000 euros al año para 12 
sueldos en contraposición de 500.000 para ayudas directas 
a las personas físicas en cuestión del alquiler.

 
La senyora presidenta:

Señor Pascual, por favor, vaya concluyendo .

 
El senyor Pascual Pérez:

Termino ya .

Ahora se entiende mucho mejor que nunca eso de «siempre 
ha habido clases» . Es que están ustedes y ya, luego, si eso, el 
resto .

Muchas gracias .

 
La senyora presidenta:

Muchas gracias, señor Pascual .

A continuación, por un tiempo de 6 minutos, tiene la palabra 
el Grupo Ciudadanos . Si no me equivoco, la señora Peris 
hará uso de esos 6 minutos .

Suya es la palabra, señora Peris .

 
La senyora Peris Navarro:

Gracias, presidente .

Buenos días, conseller .

Le veía a usted muy ufano hoy diciendo que era orgulloso el 
presentar estos presupuestos . Pregúnteselo a la señora Oltra 

si está orgullosa, porque creo que va buscando 21 millones . 
Tenía que haber comparecido a las 10 de la mañana y aquí 
no ha aparecido .

Usted comenzaba tildando a las políticas hasta ahora de 
«sálvese quien pueda». Yo creo que eso es el eslogan del 
Botànic . Pero vamos a centrarnos ahora en lo que son sus 
presupuestos, que nos ha presentado .

A mí hay una cosa que me gustaría que me explicara, 
porque, ¿ha perdido usted fuerza política en el Botànic, 
señor Dalmau? Porque ha sido incapaz de conseguir más 
porcentaje. Aun, habiendo más ingresos, usted continúa 
teniendo el 0,81 %.

En una entrevista usted ya nos decía que estos presupuestos 
serían botánicos y se colocarían las prioridades moradas . No 
tengo la mínima duda. Continuamos con 11 consellerias, otro 
tanto de secretarios autonómicos, directores generales…

Hoy usted ha hecho un alegato aquí a la pobreza, a los 
más vulnerables . Conseller, ni 1 euro bajan en altos cargos . 
Ni un euro para adelgazar la administración . Al contrario, 
el capítulo I, de personal, lo aumenta en un 8,8 % y las 
inversiones, solo en un 12 %. Esos son las prioridades 
moradas .

Conseller, nos trae aquí unos presupuestos muy de Podemos, 
y ahora le explico por qué. Yo le escuchaba el último día en 
la comparecencia que hizo en la comisión de infraestructuras 
y usted decía que el problema de las políticas de vivienda se 
solucionaba si cada municipio destinara un 1% a lo que es 
vivienda .

Conseller, ¿cuánto ha destinado usted? Si usted no ha 
destinado ni un 1%. Es decir, toda su conselleria, un 0,81 % y 
su inversión real no llega al 0,5 %. Consejos vendo que para 
mí no tengo .

Conseller, ¿de verdad, crear un gasto, que es el programa de 
coordinación y evaluación, que destina un millón de euros 
justamente para coordinar políticas públicas y asistirle a 
usted, a la vicepresidencia?

Conseller, sube la partida, efectivamente, de inversión de 
vivienda, pero baja la de rehabilitación . Entonces, yo le 
pregunto: vamos a ver, cuando usted ha hecho estos números, 
dígame con datos concretos, ¿cuántas viviendas tiene previstas 
adquirir en el año 2021 por compraventa? ¿Y por vía de 
derecho de tanteo y retracto? Bueno, siempre y cuando no se 
lo declaren inconstitucional antes, ¿cuántas piensa adquirir? ¿Y 
cuántas viviendas del parque público tiene previsto rehabilitar 
en el 2021? ¿Y cuántos suelos públicos piensa poner en marcha 
para activar las promociones públicas?

Otro tema, conseller. Por favor, los objetivos, demasiado… 
de corte ideológico de su programa electoral de su partido. 
Es decir, ¿otra vez controlar el mercado de alquiler? Mire en 
Europa los resultados que ha tenido . Veo que hay ausencias 
de medidas fiscales en apoyo a los arrendadores y ningún 
objetivo para la ocupación ilegal de las viviendas que tiene 
cualquier persona –no los grandes tenedores que usted dice.

Ustedes no cambian . Usted, aquí, con el alegato de que 
vienen a que… hemos de combatir esa pobreza. Pero si es 
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que ustedes han generado más pobreza, porque justamente 
no generan riqueza, conseller .

Mire, hay un tema que me preocupa y quiero que todos los 
valencianos lo sepan . En su presupuesto hay 8 millones de 
euros que se destinan a gastos diversos y gastos justamente 
para otras empresas y profesional . Mire, eso está muy 
bien, pero a mí me da un poco de vértigo, porque eso es 
una puerta presupuestaria abierta para encargar estudios 
mediante contratos menores, y después vemos titulares 
como que «el conseller Dalmau, a través de su conselleria 
ha dado 3 .000 euros mediante un contrato menor a la 
cooperativa Garúa que está unida a Más Madrid».

Y, después, podemos encontrarnos que usted puede 
contratar trabajos a sus camaradas –no quiero recordarle– 
de la CEPS . Mire, a mí 8 millones de euros me parece una 
barbaridad para esa discrecionalidad .

Señor Dalmau, ¡hombre!, hemos encontrado  
300.000 euros, que es el 50 % de la partida de reformas 
de edificios administrativos. ¿A dónde? A su palacete. Pero, 
conseller, si solo ha ejecutado el 29 %. ¿También vamos a 
dejar a medias las reformas del palacete?

Mire, yo le vuelvo a insistir en lo mismo que le decía el 
primer día: váyase a la ciudad administrativa. Ponga allí la 
conselleria –sabe que yo le propongo siempre una dirección 
general– y deje ese palacete, por ejemplo, para la oficina 
antifraude, que estamos pagando todos los valencianos un 
alquiler . Ah, bueno, se me olvidaba, que es que usted es 
vicepresidente y necesita palacete .

Corrija también la línea de actuación de la 431 .30 FP4, 
porque resulta que pone la puesta en marcha de la 
nueva conselleria . No nos dé sustos, conseller . Otra nueva 
conselleria, no .

Y después, donde más me preocupa, conseller . Hay una 
partida de 5 millones de euros de la dirección general de 
emergencia habitacional. Aumenta 1.098 %. ¿Para qué? 
Para las oficinas Xaloc. Xaloc no es lo que conocemos como 
el viento . No vamos a hacer un parque eólico ni un grupo 
scout . No, no, ¿es que usted ahora va a hacer una red de 
oficinas presenciales, conseller?

Es decir, ¿nos lleva al siglo XX? Cuando todos sus 
compañeros están apostando por la digitalización, usted 
va a gastar del dinero de los valencianos 5 millones de 
euros, conseller . Hágalas virtuales, que tenemos correos 
electrónicos, que tenemos SMS, que tenemos muchas 
formas de contactar con los valencianos .

De verdad, no cree otra vez chiringuitos, que podemos llegar 
a hacer hasta 542, tantos como municipios tenemos en la 
Comunidad Valenciana .

Conseller, hay una cosa que me preocupa que no he visto 
en todo el presupuesto: 152 millones para vivienda de los 
Fondos de recuperación de Europa . ¿Dónde están? No los 
encuentro, y me preocupa .

Conseller, fuera del pago de las nóminas, su ejecución es  
del 35 % –acabo ya presidenta.

La senyora presidenta:

Por favor, vaya concluyendo .

La senyora Peris Navarro:

Si al final usted, la inversión en su conselleria es solo de un 
25 % y se lo delega todo al EVha y a los municipios, conseller, 
para qué queremos su conselleria .

Gracias .

La senyora presidenta:

Muy bien . Muchas gracias, señora Peris .

A continuación, por un turno de 6 minutos, tiene la palabra 
el Grupo Parlamentario Popular . Señor Castelló, suya es la 
palabra .

El senyor Castelló Sáez:

Muchas gracias, presidenta .

Ya ve, conseller, los últimos serán los primeros. Los del 0,8%, 
que casi es lo que ustedes llevan pidiendo tantos años para 
la cooperación al desarrollo e incumplen absolutamente, los 
del 0,8 del presupuesto los primeros .

Transparencia no la tengo en cuenta porque Transparencia 
es un apaño, no es una conselleria . Ahora me explicará 
usted, como decía Mamen, con qué cara va a decir usted a 
los ayuntamientos que solo tienen que poner el 1 % para 
la vivienda, cuando la competencia la tiene usted de forma 
exclusiva, y la tiene en una dirección general venida a más. 
Eso sí, con una sede en un palacio, con 18 altos cargos 
y asesores, con bicicletas eléctricas y con un jefe con el 
cargo de vicepresidente . He de decirlo que hace bastante 
más la EVha que los 18 que están allí, pero, en fin, por eso 
antes era una dirección general, no sé si al final lo acabarán 
entendiendo .

Quería hacerle una consulta: ¿ha repasado usted el 
presupuesto, conseller? Porque, no sé si lo ha visto, pero 
el último presupuesto pone 207 millones de euros. Debe 
ser un error, debe ser un error porque el presupuesto que 
usted está disfrutando actualmente tiene 313 millones de 
euros, y a usted le han puesto 207 . Hay ahí un decalaje 
muy importante y creo que le han tomado el pelo, igual 
que se lo han tomado a Oltra . El problema ya no es algo 
que sea de chapuza, el problema es que esto ya es una 
guerra de trileros que pone en peligro el futuro de la gente, 
no solo la vivienda, también la sanidad, como hemos visto 
con el recorte de los 11 .000 sanitarios, la educación o las 
políticas sociales. ¿Y sabe por qué? Porque son ustedes unos 
absolutos irresponsables .

Mire, conseller, el presupuesto que está ejecutando, como le 
he dicho, tiene 313 millones de euros, y ahora simplemente 
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le dan 207 . Para que se haga una idea de ese presupuesto, 
usted tiene como remanentes de crédito, es decir, lo que no 
se ha gastado del presupuesto del 2020 son 265 millones 
de euros . Es decir, el presupuesto que le han dado a usted 
ahora más cincuenta y cuatro millones de euros . Eso es lo 
que no se ha gastado a fecha de hoy. Imagínese que gestión 
es la que hace usted, usted que nos hablaba de lo mal que 
estaba la situación y lo mal que lo estaba pasando la gente . 
¡Oiga!

Y con este presupuesto del 2020, ¿cuántas familias ha 
sacado usted del registro de demandantes de viviendas 
y de la lista de espera? A ninguna, porque se sigue 
incrementando . ¿Cuántas viviendas va a rehabilitar de esas 
934 que tiene vacías? ¿Me puede decir para qué ha servido 
su superdecreto de tanteo y retracto? ¿Cuántas viviendas ha 
comprado con el sistema de tanteo y retracto gracias a su 
decreto? ¿Una o ninguna? Sigue habiendo 1 .400 viviendas 
ocupadas, y usted generando un efecto llamada con el 
tema de la ocupación ilegal de vivienda . Dice que hay 117 
viviendas con derecho a la vivienda, pero no hace nada 
más que hablar, hablar y hablar . Ya me dirá para qué ha 
servido, por lo tanto, las cuentas del 2020, que, como dice 
mi compañero Rubén Ibáñez, más que unas cuentas son un 
cuento que parece que usted se cree a pies juntillas.

Con esos datos se confirma que ustedes son una 
conselleria que debería ser dirección general, que tiene un 
vicepresidente y una conselleria que va a pedales .

Mire, si miramos la ejecución del presupuesto, a fecha de 
30 de septiembre, si quitamos personal, usted ha ejecutado 
el 7,8 %. En vivienda y regeneración urbana resulta que en 
transferencias de capital ha transferido el 1,7, ojo, el 1,7, 
tiene 61 millones y ha transferido uno. Y en inversiones 
reales tiene 29 millones y ha gastado 895.000, el 3,10. En 
transferencias corrientes, en emergencia habitacional, tiene, 
simplemente ha hecho una transferencia a la EVha de  
9 millones de euros, el resto está exactamente igual nueve 
meses después .

En la calidad y rehabilitación exactamente lo mismo .  
Se ha transferido a la EVha 8 millones y el resto, salvo 
297 .000 euros, está absolutamente parado . Y el inri, como 
siempre, innovación ecológica, que tiene todas las partidas 
a cero, menos 472 .000 euros pagados para no hacer 
absolutamente nada .

Y usted dice ahora… es que no saben gestionar los 
del Botànic. Bueno, fíjese, hay algunas secciones del 
presupuesto que las gestionan perfectas. Miren ésta, 
compra de bienes corrientes y gastos de funcionamiento, 
el cien por cien; gastos financieros, el cien por cien; activos 
financieros, el cien por cien; pasivos financieros, el cien 
por cien; total de la sección, el cien por cien . Pues sí que 
son buenos cuando quieren . ¿Saben qué es? El servicio de 
la deuda . A los bancos le han pagado el cien por cien los 
que venían a salvar personas . Tiene narices la cosa, el cien 
por cien . Eso es lo que usted hablaba de que la situación 
social es desastrosa y que es consecuencia de la imposición 
de finanzas sobre el sentido común. ¡Fíjese qué frase, 
vicepresidente! Se perjudica a los que menos tienen.

El otro día un compañero suyo, desde su bancada, decía que 
ahora se salva a las personas y se ha dejado de salvar a los 

bancos; y todos aplaudieron . El cien por cien en servicio de 
la deuda, el 7% en vivienda. Son ustedes unos fenómenos, 
vicepresidente .

Gracias, presidenta .

La senyora presidenta:

Muy bien . Muchas gracias, señor Castelló .

A continuación, por un tiempo de 6 minutos, tiene la palabra 
el Grupo Unidas Podemos . A la señora Davó le corresponde 
la intervención, suya es la palabra .

La senyora Davó Bernabeu:

Gràcies, presidenta .

Benvingut vicepresident .

Tots sabem que arribaria el dia de hui on parlaríem dels 
pressupostos i que estaríem parlant dels pressupostos 
més complicats per a les valencianes i els valencianes des 
que recordem . Com vosté ha dit, hem hagut de prendre 
mesures pioneres i valentes, perquè teníem l’objectiu clar, 
que era protegir les valencianes i els valencians . I ho va 
fer vosté amb les mesures de l’escut social i ho torna a fer 
ara amb aquests pressupostos, pese que a alguns els pesa 
molt perquè deixa en evidència la gestió que ells van fer 
quan estaven governant o la que fan ara quan governen 
altres autonomies, i demostra la importància que li donen a 
l’habitatge, que és zero . Tiene narices que parlen del deute 
aquells que ens van deixar amb el deute de la Fórmula 1 i de 
les ajudes al lloguer .

El que ja sabem, i el que ens ha, a més, reafirmat aquesta 
pandèmia, és que les grans fortunes tenen els seus diners 
per a protegir-se dels fons voltors, però que al final la gent 
humil i la gent treballadora tenim els pressupostos, eixa 
és la ferramenta amb què compten per a poder tindre 
oportunitat i enfortir els nostres serveis públics, que al 
final són la garantia de protecció. Per aquesta raó era més 
imprescindible que mai que aquests pressupostos foren 
els més expansius d’aquest segle i que cresqueren les 
inversions productives i els recursos per als serveis públics 
per, com diem, ampliar drets, però també ajudar a rellançar 
l’economia .

I en aquest punt la vivenda és la clau de volta del conjunt 
de tot el sistema econòmic i polític, perquè és una qüestió 
que no sol eixir als mitjans de comunicació, perquè toca 
els grans interessos immobiliaris d’aquest país, i és que en 
Espanya hem tingut una incidència major del virus i amb 
molta mortalitat, i hi ha un factor rellevant, però que és 
poc visibilitzat i del què se’n parla poc i que curiosament 
ha sigut una televisió alemanya la que ha hagut de fer 
la denúncia d’aquesta causa principal per a explicar la 
incidència del virus a Espanya, i ha abordat una de les 
qüestions principals, i era just la que hui estem parlant ací, 
la qüestió de l’habitatge, les dificultats, l’accés a l’habitatge 
i les condicions d’habitabilitat .
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Espanya és el país amb major densitat poblacional d’Europa 
i un país on els preus de l’habitatge estan molt elevats i molt 
desconnectats del mercat, i això ens està provocant grans 
hacinaments, que significa molta gent vivint en pocs metres 
quadrats, però a més amb una anomalia respecte a la resta 
de països d’Europa, i és l’alta edat d’emancipació de la gent 
jove, al voltant de vint-i-nou anys, que fa que a més baix del 
mateix sostre haja de conviure gent molt jove amb persones 
molt més majors . Aquesta causa, unida a la informalitat 
laboral, pues estan assenyalades com aquelles principals 
que podrien explicar per què ha hagut aquesta incidència al 
nostre país i a la que vosté ha fet referència quan deia que ja 
està documentat que a les llars més humils es produeix una 
taxa d’infecció i de mortalitat tres vegades majors que a les 
llars amb les rendes més altes .

Per tant, es fa més necessari que mai revolucionar de forma 
completa la nostra política de vivenda. Hem estat pioners, 
com deia abans, en les mesures que vam emprendre per 
fer eixe escut social complementari a l’escut social estatal, 
convertint la conselleria, la vivenda, no?, en allò que havia 
de ser una conselleria potent amb increment del pressupost, 
l’any passat va ser de poc més del 10 % i que ara torna a 
incrementar . Per tant, amb un pressupost global, amb aquest 
dos primers anys d’Unides Podem, al govern d’un 22 % i 
demostra la voluntat política per fer de la vivenda un dret. 
Hem arribat, com vosté deia, fins als 207 milions d’euros, 
que a més se sumarà la part que puga vindre increment 
històric que hem tingut en l’àmbit estatal i dels fons 
europeus .

Per tant, estem demostrant que creiem i que apostem 
fermament per eixe nou model públic valencià, amb la 
necessitat imperiosa de l’increment del parc públic de 
vivenda . Hem aconseguit amb any i mig de legislatura 
incrementar de forma exponencial el parc de vivenda, i ho 
hem de continuar fent per arribar als números que serien 
adequats, amb l’increment de les ajudes de lloguer, però 
també amb mesures revolucionàries com el gravamen, la 
possibilitat de gravamen o de sancions als grans tenedors 
d’eixos pisos buits . Perquè sabem que es fa necessari 
incentivar els grans propietaris a través d’estos actius al 
mercat, que hem d’acabar d’una vegada per totes amb 
l’especulació, i que per això necessitem traure la vivenda 
al mercat i que no pot continuar havent gent sense casa i 
cases sense gent, que és una espiral infernal i que augmenta 
i ho fa més dificultosa amb l’increment dels preus, i que, 
per tant, aquesta conselleria està des del minut u lluitant 
contra eixa xacra . Ho vam fer amb el decret històric, contra 
els fons voltors, que va facilitar la incorporació i l’augment 
del parc públic d’habitatge . Ara vindrà, a més combinada 
amb la regulació dels lloguers, que ja està prevista en els 
pressupostos generals de l’Estat, i que ens ajudarà també . I, 
per tant, no hi ha dubte, no hi ha dubte que estem fent camí, 
que tenim una conselleria que està a la fi al servei de la gent 
i no als servei dels fons voltors .

La vivienda, que durant molt de temps va ser en aquesta 
terra la sucursal de Goldman Sachs, ja no ho va a tornar a 
ser ni no anem a permetre-ho, i que eixe camí que estem 
fent anem a continuar empedrant-lo, que la inversió, per 
exemple, com vosté deia, ja no sols per a l’increment del 
parc públic de vivenda, les ajudes al lloguer, sinó també 
la rehabilitació, que és molt important, per poder posar 
a l’abast de les famílies vulnerables eixes vivendes que 

tenim. També té un increment històric. I al final tot queda 
en conjunt amb un horitzó clar, que es presenta en el pla 
Habitat 20-30, la primera política pública amb un horitzó 
a deu anys, amb uns objectius concrets i uns indicadors 
mesurables, i que, per tant, estos efectes anem a començar 
a notar-los els propers anys i les primeres pedres del camí ja 
estan posades . I revolucionar la vivenda, com vosté ha dit, 
president, és construir el quart pilar de benestar en aquesta 
comunitat .

Moltes gràcies . (Aplaudiments)

 
La senyora presidenta:

Muy bien . Muchas gracias, señora Davó .

A continuación, por un tiempo de 6 minutos, tiene la palabra 
el Grupo Compromís, la señora Bachero . Suya es la palabra .

Señora Davó, apague por favor el micrófono .

La senyora Bachero Traver:

Gràcies, presidenta .

Bon dia, conseller .

Bé, divendres passat la vicepresidenta del Govern, Mònica 
Oltra, ens presentava aquests pressupostos i els presentava 
com els més expansius i rigorosos de la història . I esperem 
que així siga amb correcció d’errades incorporades . Això 
significa que la Generalitat va a gastar més diners que l’any 
passat, 2 .600 milions d’euros . I a més que eixa despesa té 
un objectiu i un destinatari definit. Demostra, per tant, que 
aquesta crisi anem a afrontar-la de manera diferent a la de la 
bombolla immobiliària . I ho fem perquè les idees neoliberals 
s’han quedat obsoletes, senyor conseller .

L’administració ha d’enfortir l’estat de benestar, que és el 
que ens permetrà fer front a la pandèmia . Sanitat, educació 
i serveis socials –en majúscules– esdevenen fonamentals, 
i ahí incideixen els pressupostos del Botànic amb esmenes 
incorporades .

Com tot el que ens envolta en este 2020, els pressupostos 
també estan determinats per la pandèmia de la COVID . El 
virus ens ha demostrat que físicament en la lluita de les 
persones contra ell tots i totes som iguals . Tots i totes estem 
exposats al risc de vore com la nostra salut es degrada si 
agafem el virus .

Però, a l’hora de patir les conseqüències de la pandèmia, no 
tots i totes som iguals . Les condicions socioeconòmiques de 
cadascú influïxen i molt. Són determinants en com afrontem 
l’anada a l’escola, si disposem d’espai i mitjans tecnològics 
per a poder estudiar o treballar en casa, en quina feina 
tenim, si l’hem poguda mantindre o si podem teletreballar 
des de casa, en si hem d’agafar el metre o el rodalies, si el 
centre de salut del poble té o no mitjans .

Com deia, per al virus tots i totes som iguals, però per a les 
conseqüències de la pandèmia no tots i totes som iguals . 
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Per això, hem d’estar al costat dels més vulnerables . I, en 
aquesta línia anava la presentació que feia la vicepresidenta 
del govern, Mónica Oltra, d’aquestos pressupostos, perquè 
hem d’estar ahí, al costat dels més vulnerables .

I, en el cas de l’habitatge, senyor conseller, les mancances 
en el dret fonamental a tindre un habitatge digne són 
determinants . Me sembla fonamental aquest argument . 
L’habitatge és la porta d’accés d’altres drets humans, 
com ara l’accés a l’educació, l’accés a la salut, l’accés a 
les oportunitats culturals i econòmiques, tots quatre 
condicionats per esta pandèmia .

Coincidim amb l’objectiu d’inversió de 2.020 milions d’euros 
en els propers deu anys per a fer efectiu el dret a la vivenda 
a tot el País Valencià . I ací deixem remarcat, senyor conseller, 
que també cal fer efectiu el dret a l’interior; eixos pobles 
d’interior també necessiten que se mire en eixa mirada rural, 
on allí el problema de la disponibilitat de vivenda també és 
fonamental per a canviar el ritme del despoblament i poder 
frenar-lo .

Tots sabem que el parc públic de vivenda no respon a 
les necessitats del País Valencià, per això valorem molt 
positivament la inversió de 12,7 milions d’euros en la 
reparació, el manteniment i la conservació de l’habitatge 
públic . Així mateix, fem nostre també el compromís que, en 
acabar 2021, el cent per cent dels habitatges buits pendents 
de reparació estiguen disponibles per al seu ús. I també 
valorem la tasca del Botànic que, en els darrers cinc anys, ha 
recuperat 1 .706 d’eixos habitatges .

No podem si no també valorar positivament la inversió 
en l’ampliació del parc públic . L’adquisició d’habitatge i 
les noves promocions en sòl públic són fonamentals per 
a aconseguir tenir més vivendes disponibles i poder-les 
destinar a persones en risc de pobresa, lloguer social i 
solucions habitacionals . Per això, encoratgem el conseller 
a mantindre el ritme inversor en esta partida, des dels 53,3 
milions inicials distribuïts en diversos àmbits . Un aspecte 
que arriba també a la regeneració urbana, on dedicarà la 
conselleria 21 milions. Estes partides estan destinades a la 
lluita contra la segregació espacial i la garantia del dret a 
la ciutat. Però torne a insistir, conseller, no s’oblide de les 
zones d’interior, per favor .

En la passada comissió d’obres públiques, on vosté va vindre 
a presentar el pla d’habitatge 2030, li vaig demanar que les 
oficines Xaloc tingueren també cabuda a l’interior del País 
Valencià. No garantirem el dret a un habitatge digne en tot 
el territori si ens oblidem d’ells . Sé que vosté n’és conscient, 
però jo he de recordar-li-ho cada vegada perquè també ho 
trasllade al Govern d’Espanya, en els ARRUR, eixa erra rural 
que ens acaba deixant fora .

Per últim, també valorem positivament la inversió en 
ajudes al lloguer i el compromís de solucionar aquelles que 
Isabel Bonig va deixar pendents en la seua etapa com a 
consellera. A més de la partida de 42,2 milions, fem nostra 
també la reivindicació d’una necessària política de regulació 
dels preus de lloguer . El preu de lloguer a la Comunitat 
Valenciana ha augmentat un 50 % en deu anys, mentre que 
el salari mitjà s’ha incrementat un 7 %. Els joves dediquen el 
90 % del sou a pagar els lloguers, mentre que la resta de la 
població s’hi deixa un 40 %. Són xifres molt elevades. Hem 

d’aconseguir baixar-les . Estratègicament, com a societat, és 
insostenible i cal actuar ja, senyor conseller .

Per això, també nosaltres, des del Grup Parlamentari 
Compromís, ens sumem a la reivindicació de la Plataforma 
Afectats per les Hipoteques, que estan demanant ara 
mateix, davant del govern espanyol, la paralització 
immediata de tots els desnonaments en temps de pandèmia . 
Hem vist que vosté també s’ha sumat a aquesta reivindicació 
i els està fent costat . Per favor, trasllade-li-ho al seu líder, 
l’actual vicepresident del govern espanyol, Pablo Iglesias, 
perquè pensem que en esta lluita hem d’anar junts perquè 
eixa necessitat de tindre eixe accés garantit a la vivenda siga 
una realitat per a tots i totes .

Moltes gràcies .

 
La senyora presidenta:

Muy bien . Muchas gracias, señora Bachero .

A continuación, y por un turno de 6 minutos, le corresponde 
cerrar el turno de los grupos al Grupo Parlamentario 
Socialista. La señora Escrig tiene 6 minutos de tiempo.

Suya es la palabra .

La senyora Escrig Monzó:

Muchísimas gracias, presidenta .

Vicepresident .

Senyories, els governs del Botànic han tingut com a prioritat 
l’habitatge . Per això, en primer lloc, es va aprovar una llei tan 
important com la Llei per la funció social de l’habitatge, es 
van començar a pagar els deutes que havia deixat l’anterior 
govern de la dreta i, entre molts altres, es va començar a 
dignificar el parc públic d’habitatge. I, en segon lloc, en 
aquesta legislatura es va crear la Conselleria d’Habitatge i 
Arquitectura Bioclimàtica per a continuar treballant en el 
dret a l’habitatge i l’arquitectura sostenible .

I sí, la conselleria està en el Palau de Pineda, compartint 
espai amb l’IVAP i amb la Universitat Menéndez Pelayo . 
Jo crec que és necessari dir que no se va obrir el Palau de 
Pineda per a aquesta conselleria, sinó que se compartix 
l’espai amb altres serveis .

Vicepresident, el camí mai és fàcil, la gestió sempre és molt 
complicada, però amb esforç, molt de treball, optimisme, 
amb principis i amb la ferma convicció de millorar la vida de 
les persones ho aconseguirem .

No és fàcil treballar amb una hipoteca desmesurada de 
les polítiques de les dretes. Però, vicepresident, l’objectiu 
d’aconseguir el dret a l’habitatge i la cura del nostre 
entorn és i ha de ser el motor de l’impuls de les polítiques 
botàniques i de la seua conselleria .

Vicepresident, les crítiques no gestionen. Les crítiques són 
paraules que ens han de reforçar per a continuar treballant, 
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escoltant la societat i agafant les millors propostes . I, quant a 
les crítiques buides, més val deixar-les passar.

El nou pressupost d’habitatge i arquitectura bioclimàtica és 
un pas més per a desenvolupar i caminar cap a un nou model 
sostenible, de millora i dignificació del parc públic, d’ampliació, 
rehabilitació i de respecte al nostre entorn, perquè no és 
possible caminar en un altre sentit, hem de caminar cap a la 
recuperació del medi per a poder pal·liar les conseqüències 
del canvi climàtic. I, senyories, tota pedra fa paret i invertir en 
innovació i en noves formes de construir de forma sostenible 
farà que el nostre entorn i les generacions futures ens ho 
agraeixen . Vicepresident, eixe és el camí .

Senyories, ha sigut i és un any complicat . La pandèmia 
i aquesta crisi sanitària, econòmica i social ha canviat la 
nostra vida . En aquest nou escenari és necessari un canvi 
de paradigma cap a un model sostenible on prevalga la 
circularitat i l’ús eficient dels recursos i, per suposat, no 
deixar ningú enrere .

Són uns temps que no ens agradaria viure, però hem 
d’afrontar-ho . Durant els períodes més durs de la pandèmia, 
la seua conselleria, vicepresident, ho ha afrontat, ho va 
afrontar i no va deixar de treballar per a donar serveis i 
oportunitats, oportunitats amb la reducció de la bretxa 
digital, serveis com les 1 .200 actuacions de manteniment 
i atenció a residents d’habitatges públics, ajudes a 
l’arrendament per a famílies vulnerables per a minimitzar 
l’impacte econòmic i social, l’exoneració del pagament de 
l’arrendament a habitatges públics són, entre altres, les 
polítiques de no deixar ningú enrere i en les polítiques que 
hem de continuar.

I aquest pressupost és una peça més per a la reconstrucció 
que els valencians i valencianes necessiten . Un pressupost 
perquè ningú es quede enrere . I, en aquest cas, un 
pressupost perquè el dret a l’habitatge s’aprope a la realitat, 
perquè així ens ho demana la Unió Europea en l’Agenda 
2030, posant en el centre les persones, el planeta, la 
prosperitat i la pau, sota el lema: «No deixar ningú enrere», 
i que assenyala entre els seus 17 objectiu l’aposta per uns 
assentaments humans que siguen inclusius, segurs, resilients 
i sostenibles i s’insta a adoptar mesures urgents per a 
combatre el canvi climàtic i la reducció d’emissions de gasos 
d’efecte d’hivernacle .

Tal com vosté ha assenyalat, són 207 milions d’euros els 
destinats per a la Conselleria d’Habitatge i Arquitectura 
Bioclimàtica i amb un objectiu clar d’aplegar als objectius 
marcats al pla Hàbitat 2030, amb un increment del 9,4 %, 
on destaquen: els 53,3 milions d’euros per a incrementar 
el parc públic d’habitatge, aposta per la rehabilitació, amb 
més de quatre milions per al pla Renhata, o els 21 milions 
per al programa «Reconstruïm pobles»; i sense deixar la 
innovació, amb més d’un milió d’euros per a projectes pilot 
a les tres províncies, els 31 milions d’euros per a ajudes a 
arrendaments o els 10 milions d’euros per a «Reconstruïm 
pobles» .

I, quant a les oficines Xaloc, jo crec que és important saber 
que totes les persones no tenen accés a la informàtica, no 
tenen accés i tenen una escletxa digital que les oficines 
Xaloc evitaran i podran disposar d’aquestes oficines per a 
arribar a tots els seus recursos .

O les col·laboracions, tant amb les universitats per a afavorir 
la transferència de coneixements, el nou conveni amb la 
federació de cooperatives de vivendes per al foment de 
la vivenda de cooperativa, conveni amb el col·legi oficial 
d’arquitectes per al foment per a la implementació de la 
metodologia BIM i el conveni amb l’associació d’empreses 
amb activitats vinculades amb el sector energètic de la 
Comunitat Valenciana .

I, com he dit al principi, que si és fonamental aconseguir 
un parc públic que cobrisca les necessitats actuals, també 
és fonamental construir en verd . Estem en una emergència 
climàtica. Aleshores, des de la reconstrucció, hem d’impulsar 
i promoure una transformació al País Valencià, amb un 
model social, econòmic i productiu amb més futur i 
sostenible . I una ferramenta important per a lluitar contra el 
canvi climàtic és la «Guia verda de mesures mediambientals 
per a la contractació pública en l’àmbit de l’edificació», una 
ferramenta que ha sigut elegida pel Parlament Europeu com 
una bona pràctica per a la lluita contra el canvi climàtic.

Vicepresident, és un pressupost real, amb els objectius 
d’una agenda de present i de futur, el dret a l’habitatge en 
la innovació, la construcció sostenible, la cura del nostre 
entorn i no mai deixar ningú darrere .

Vicepresident, diu un proverbi oriental que, quan bufen els 
vents del canvi, algunes persones construeixen murs i els 
altres molins de vent . És el nostre deure ser els molins de 
vent .

I, vicepresident, gràcies i ni un pas enrere . Siguem eixos 
molins al País Valencià i no deixem ningú enrere, ningú, amb 
justícia social, igualtat i llibertat.

Moltes gràcies .

La senyora presidenta:

Muy bien . Muchas gracias, señora Escrig .

A continuación, por un tiempo de 15 minutos, tiene turno 
de réplica el señor vicepresidente, señor Martínez Dalmau.

Suya es la palabra .

 

El senyor vicepresident segon i conseller d’Habitatge i 
Arquitectura Bioclimàtica:

Moltes gràcies, senyora presidenta .

Moltes gràcies a totes i a tots els diputats i les diputades 
per les seues col·laboracions, les seues apreciacions, que 
estic convençut que van a nodrir molt a l’hora d’aplicar les 
polítiques d’habitatge de la Generalitat.

Passaré a parlar, succintament, d’alguns dels arguments 
que he escoltat i intentar donar resposta a algunes de les 
qüestions que vostés han plantejat.
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En primer lloc, el senyor Pascual . El senyor Pascual, 
realment, no ha fet cap crítica que jo haja escoltat al gasto, 
ha fet una crítica realment a l’ingrés. Eixa cosa, doncs, 
senyor Pascual, pregunte . . ., li l’ha de preguntar al conseller 
competent, que és el conseller d’hisenda . Nosaltres estem 
ací per a fer despesa en habitatge i vosté sembla quasi que 
estigueren d’acord amb nosaltres en matèria d’habitatge 
perquè, realment, les seues generalitats han dit qüestions 
que semblava que ens recolzaven . No sé si . . ., tant de bo eixa 
mateixa actitud la tingueren també, per exemple, en sanitat, 
on vostés el que estan és plantejant privatitzar la sanitat, per 
exemple .

En el cas de l’habitatge, vosté ha fet una xicoteta referència, 
simplement, al cas de la COVID-19 i a les ajudes al lloguer 
i trobe que s’ha equivocat mirant les dades que teníem . 
Perquè, realment, hem aplicat, del pla estatal, 13,5 
milions d’euros per a poder donar les ajudes particulars 
de la COVID-19, tant les directes com les indirectes, als 
ajuntaments i a les persones . Per tant, no sé vosté quina, 
realment . . . És que no sé d’on trau les dades . Imagine que 
els seus assessors . . ., doncs, haurà de dir-los que li preparen 
millor les dades, no?

Però jo sí que li vull mostrar este gràfic. (Soroll de papers) 
Mire, senyor Pascual, des de l’any 2015, la inversió de la 
Generalitat Valenciana en ajudes al lloguer s’ha multiplicat 
per 10, per 10. És a dir, en 2015 estàvem donant 3,2 milions 
d’euros; en 2021 ja anem a donar 31 milions d’euros en 
ajudes al lloguer. Això és fer polítiques d’habitatge. I estic 
convençut que vosté estarà totalment d’acord amb nosaltres 
que a la gent treballadora cal ajudar-la perquè puga pagar el 
seu lloguer .

Senyora Peris, bé, la veritat és que el problema que hi ha 
de preparar-se estes coses abans de vindre i no esperar la 
compareixença del conseller o, en este cas, del vicepresident 
de la Generalitat, doncs, és que vosté llig un paper i 
després no ha escoltat el que jo li he dit . Per tant, està 
preguntant-me coses o està diguent coses que jo ja he dit . 
És a dir, jo ja els he dit a vostés que la nostra intenció és 
comprar 850 cases per via de les diferents ferramentes que 
tenim, per via del tanteig i retracte, per via del concurs de 
compra, per via de la compra directa als bancs i als tenidors 
que tenen cases. Per tant, són 850 vivendes.

A més a més, ja també he explicat el tema de la promoció 
pública. És a dir, augmentem en un 55 % el pressupost de 
promoció pública . I, per tant, seran més de deu milions 
d’euros .

Respecte al tema de les oficines de les persones, doncs, 
mire, jo sé que vostés no creuen en els municipis, no creuen 
en els pobles, jo ho sé, i, de fet, estan vostés . . . El que no sé 
és com estan governant en una diputació, això sí que no ho 
entenc . És a dir, com poden no creure amb els ajuntaments 
però governar en una diputació .

Però, vosté pensa realment que quan una família té un 
problema de desnonament ha d’enviar un SMS? O siga, 
vosté això ho pensa realment? Vosté pensa realment 
que quan una persona, una dona major, vol demanar una 
ajuda per rehabilitar-se la casa en l’interior de la província 
d’Alacant o la província de València o la de Castelló i no es 
capaç d’omplir el paper o el formulari, tindre a una persona 

que li ajude a que demane l’ajuda de rehabilitació, a que 
demane la incorporació al registre de demandes, vosté es 
pensa que això es pot fer mirant una pàgina web? És que, 
realment, no ho entenc .

És a dir, no entenc com vostés poden creure que esta classe 
de polítiques es pot fer enviant SMS. Jo pense que hauríem 
de ser més seriosos plantejant eixa classe de qüestions. I –
ho he dit abans– així com no dubtem que en cada comarca, 
en cada poble, haja d’haver una oficina de serveis socials o 
haja d’haver un centre de salut, hauria d’haver una oficina 
de proximitat . I això és el que anem a fer nosaltres, obrir 
oficines de proximitat per atendre a les persones allí on 
estan, perquè nosaltres sí mirem per les persones .

Senyor Castelló . Bé, en primer lloc, senyor Castelló, sí que 
vull dir-li una cosa que jo trobe que . . ., ja, moltes voltes no li 
ho he dit, també, perquè em pensava que, bé, serà una cosa 
accidental, però veig que és recurrent . Però és que a vosté 
no li paguen ací per fer chistes, no li paguen per ser graciós . 
A vosté li paguen ací per treballar, vosté ha de treballar . Ja 
sé que porta tota la vida en la política i que ja s’ha acomodat 
com un polític més, però està cobrant milers d’euros al mes 
per treballar . Per tant, guarde’s les seues gràcies i treballe .

I treball significa escoltar el que jo dic, o siga, el mínim que 
pot fer és escoltar-me quan parle, que jo sé que té moltes 
coses molt importants que fer amb el mòbil, etcètera, però 
quan jo parle també és important .

Si jo estic dient-li com funciona el nivell de cases que volem 
adquirir, escolte’m, no em faci que li ho torne a tindre que 
repetir. Però li ho torne a dir com a la senyora Peris, 850 
vivendes, li ho he dit en la meua intervenció i ho dic ara 
mateix .

Sobre el tema dels pressupostos, treballe . Perquè 
està utilitzant vosté uns pressupostos que no són els 
pressupostos reals, estem parlant d’un pressupost per a l’any 
2020 de 187 milions d’euros no una quantitat que vosté em 
diu . Per què vosté . . ., que segurament li ho diuen els seus 
assessors, que també en té a muntó, per què vosté pensa 
que és una quantitat diferent? Perquè, segurament, com no 
coneix la realitat comptable, segurament el que està fent es 
sumant els romanents que vénen en el cas d’altres exercicis .

Perquè recorden vostés que tenim programes, com el 
programa dels ARRUR, que depenen de les certificacions 
que els donen els ajuntaments . Però, clar, si els ajuntaments, 
per la raó que siga, per exemple perquè ve una pandèmia 
mundial i un estat d’alarma i no poden fer obres, si 
els ajuntaments no poden certificar unes obres, eixos 
romanents queden a disposició dels ajuntaments en els 
plans plurianuals perquè puguen ser utilitzats en altres 
moments .

Per tant, manegen bé, per favor, les dades, jo trobe que 
és una cosa important que han de fer eixe exercici . I vosté 
hem parla de l’execució . No, diu, no, és que la execució i tal, 
miren vostés . . . Saben vostés quant van executar en tot l’any 
2015 en habitatge, en tot l’any 2015? Vostés van executar 
20,6 milions d’euros . És a dir, nosaltres en deu mesos hem 
executat ja un 154 % més del que van executar vostés, 
senyors del PP, l’últim any que van estar governant.



Comissió d’Economia, Pressupostos i Hisenda  ¦  04-11-2020 Pàg. 693

I si volen saber quina és la despesa en matèria d’habitatge, 
ací ho tenen . Este és el major pressupost que ha hagut 
mai en la història de la Generalitat en matèria d’habitatge, 
el major . Fixe’ns vostés la diferència entre quan vostés 
governaven i quan governa el Botànic, perquè nosaltres 
sí creguem en les persones i sí creguem en les polítiques 
d’habitatge .

I vosté diu, és que el servicio de la deuda, el servicio de la 
deuda . Sap vosté quins són els deutes més importants 
que paguem en la Generalitat, en el cas d’habitatge? Li 
ho vaig a dir . En primer lloc, deutes de negocis ruïnosos 
com és la Fórmula 1, que són 7,5 milions d’euros cada any. 
Repetisc, 7,5 milions d’euros cada any, que hem de pagar 
pel caprici que va tindre el senyor Camps i alguna gent més 
del Partit Popular per passejar-se en un cotxe de luxe per 
ahí vora la mar . És a dir, eixe caprici estem pagant-lo les 
valencianes i els valencians cada any en els pressupostos de 
la Generalitat .

Però no només això, sinó és que una de les coses que 
també paguem –i això ho paguem perquè, a més a més, la 
gent ho necessita, perquè són persones que realment ho 
necessiten– és el deute que ens va deixar la senyora Bonig, 
per a pagar, al Botànic . Ací té el deute, senyor Castelló, ací 
té el deute. Ací el té, 295,43 milions d’euros. 295,43 milions 
d’euros, dels quals ja hem pagat més del 92 % i ens falta per 
pagar el 7,7 %, i jo, personalment, em vaig comprometre 
amb les famílies a poder pagar-los eixos diners .

Vosté sap que haguérem pogut fer amb eixos diners? Per 
exemple, amb els 24 milions d’euros que ens falten per 
pagar, doncs, mire, podríem haver pagat 15.600 ajudes al 
lloguer o podríem haver comprat 340 noves cases .

Per tant, vostés saben molt de vivenda perquè ens varen 
deixar una hipoteca enorme per a pagar . No passa res, 
nosaltres farem front i la pagarem . Però, per favor, deixen ja 
de parlar del servicio de la deuda, que és el deute que ens van 
deixar justament vostés .

Senyora Davó, moltíssimes gràcies pel seu recolzament. 
Efectivament, estem plantejant que el Govern d’Espanya 
i la Unió Europea, conjuntament, aspiren a destinar 2.253 
milions d’euros en concepte de polítiques d’habitatge, serà la 
xifra més gran que mai s’ha aplicat en polítiques d’habitatge. 
Nosaltres per la nostra proporcionalitat amb el percentatge 
de població d’Espanya, doncs, esperem que ens arriben més 
de 225 milions d’euros, el que pràcticament duplicaria el 
pressupost que ara manegem . I estem disposats a fer l’esforç 
que calga per aplicar eixe pressupost i per aconseguir les 
cases per a les persones . Perquè, vostés ho han dit molt bé, 
no pot haver persones que no tinguen un sostre on viure.

Per tant, és molt important que entenguem que l’habitatge 
és un pilar de l’estat del benestar, nosaltres sempre parlem 
del quart pilar de l’estat del benestar . Perquè està educació, 
que és fonamental; està sanitat, que és fonamental; estan 
les polítiques públiques, que és fonamental; però no pot 
haver educació, ni pot haver sanitat, ni pot haver polítiques 
socials si no hi ha un sostre on arribar tots els dies a dormir 
cada nit .

Per això és tan important que l’habitatge es considere, 
conforme s’ha de considerar, un pilar de l’estat del benestar . 

I estem convençuts que amb el recolzament de tot el 
Botànic ho anem a aconseguir .

Senyora Bachero, també moltíssimes gràcies per les seues 
paraules. Efectivament, tot el nostre esforç està destinat 
a lluitar per l’interior, també, de la Comunitat Valenciana . 
Els projectes ARRUR, la última convocatòria que va eixir, 
la resolució ja és pública i afecta positivament a moltíssims 
pobles del nostre interior. Pobles que veuran, per fi, diners 
per a poder ser rehabilitats .

I per suposat que les oficines Xaloc han d’estar en totes les 
comarques . És a dir, no podem deixar a una sola comarca 
valenciana sense una oficina de proximitat on la gent puga 
anar a interessar-se per les ajudes del lloguer, anar a que 
li emplenen el formulari de les ajudes de rehabilitació, 
anar directament si tenen algun tipus de problema de 
desnonament o tenen alguna amenaça d’un llançament, o 
si volen saber quin és el catàleg de vivendes públiques que 
tenim i com poden accedir a una .

Per això és tan important eixa descentralització de l’execució 
de polítiques d’habitatge, que ja sé que la dreta no ho veu, 
no ho ha vist mai, però els que som d’esquerra entenem que 
cal estar al costat del poble i al costat de la gent .

I per suposat que estem recolzant a la PAH en la seua 
voluntat de que hi haja una moratòria de desnonaments . No 
té cap sentit parlar de que ara, en el mig d’una pandèmia, 
hem de buscar polítiques d’habitatge i pensar que la gent 
pot ser treta fora de les seues cases en un moment donat, 
no pot ser . Per tant, jo mateix en vaig comprometre a 
intercedir davant del govern Sánchez, amb el vicepresident 
Pablo Iglesias, perquè s’estenguera la moratòria contra els 
llançaments i els desnonaments fins el 31 de desembre de 
l’any 2021 .

Senyora Escrig, moltíssimes gràcies pel seu recolzament. 
Nosaltres no podríem fer polítiques d’habitatge, no podríem 
pensar positivament per les persones, si no fora perquè hi ha 
grups parlamentaris responsables com el que vosté pertany i 
que té clar que no podem deixar a ningú enrere .

Jo entenc que en el marc d’un govern de coalició no sempre 
totes les qüestions són, diguem, al gust de tots, perquè 
no seria lògicament un govern de coalició . Això implica 
que poden haver en algun moment diferents variables o 
diferents òptiques. Però, en el Botànic ho tenim clar, tots i 
totes estem lluitant per a transformar la nostra societat . I 
totes i tots nosaltres estem deixant-nos la pell perquè les 
persones tinguen, en este cas, un habitatge assegurat.

Sense vostés, nosaltres, des de la vicepresidència segona 
i la Conselleria d’Habitatge i Arquitectura Bioclimàtica, no 
podríem fer el que estem fent, que és –com vostés han dit– 
canviar el paradigma de l’habitatge al País Valencià .

De nou, vull donar-los les gràcies per les seues 
intervencions. He pres nota de totes elles. Estic convençut 
que si hi ha alguna dada més o alguna informació més que 
vostés vullguen, tenim sempre les portes obertes de la 
conselleria, 24 hores, per a vostés i per a tota la informació 
que vostés vullguen . I moltes gràcies per recolzar estos 
pressupostos .
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La senyora presidenta:

Muy bien. Muchas gracias, señor Martínez Dalmau, señor 
vicepresidente .

A continuación, pasamos a los turnos de réplica. ¿Qué 
grupos van a ejercer el turno de réplica? Ciudadanos, PP y 
Vox . Vale .

Pues, en primer lugar, tendrá un tiempo de 3 minutos el 
Grupo Vox . La palabra para el señor Pascual, suya es la 
palabra .

El senyor Pascual Pérez:

Muchas gracias, señora presidenta .

Señor vicepresidente segundo, mire, no olvide usted los 
orígenes de su conselleria . Porque su conselleria únicamente 
responde a su magnánima visión que tiene usted de usted 
mismo, porque como buena visión de vicepresidente lo que 
necesitaba era el contenido y el continente. Una conselleria y 
un palacio donde guiar a su antojo la vida del populacho .

Mire, su conselleria, por el peso que tiene, no debería de ser 
una conselleria, debería de estar integrada en otra conselleria 
con mayores competencias y, desde luego, con una gestión 
más eficiente. Así sí que ganaríamos todos, porque tal vez 
así evitaríamos que hiciese una dirección general entera, 
como es la Dirección General de Coordinación Institucional 
de la Vicepresidencia Segunda, que estuviese únicamente 
para servirle a usted, como si de un ayudante se tratase . Tal 
vez, así, tendríamos a esa dirección general trabajando para 
y por los valencianos .

Porque estamos ante una dirección general puramente 
ideológica, donde su principal objetivo básico es el de 
apoyar y asistir a su persona con 200 actos y 300 audiencias 
a lo largo de todo el año 2021 . Porque parece que, a usted, 
un director de gabinete –eso sí, montado en bicicleta 
eléctrica– que cobra 52.700 euros al año y ocho asesores –
en bicis eléctricas– que cobran 47.350 euros al año, no le 
son suficientes.

Además de seguir con materia de transición ecológica y 
emergencia climática, políticas de género, Agenda 2030, 
ideología, ideología, autobombo y autobombo . Pero lo que 
es trabajar por los valencianos, poco .

Tampoco estaría de más que nos explicase en qué tienen 
previsto gastarse 300 .000 euros de dicha dirección general 
para trabajos realizados por otras empresas y profesionales, 
cuando es una dirección general –como digo– puramente 
administrativa e ideológica.

Eso sí, para lo que no han perdido la oportunidad ante la 
situación de crisis social que…, lo que no han perdido la 
oportunidad, precisamente en esta crisis social, es la de 
subirse el sueldo un 2%. Es decir, la economía en el garete y 
ustedes se suben el sueldo un 2 %.

Mire, su conselleria no solamente será recordada por la 
que peor defiende y peor mantiene los recursos públicos, 

como son las viviendas de todos los valencianos, sino que 
aparte también será, a partir de ahora, conocida como la 
conselleria del fondo buitre . Eso sí, fondo bolivariano, ese 
del exprópiese . Usted dice que quiere aumentar el parque 
público hasta alcanzar las 32 .000 viviendas, pero cuando es 
incapaz de gestionar adecuadamente las 14.000 viviendas 
públicas que tiene usted ahora mismo, de las cuales 
mantiene el 10 % en ocupación ilegal.

Yo le recomendaría, señor vicepresidente segundo, que 
admita sus limitaciones . Haga un favor a los valencianos y 
elimine su conselleria .

Muchas gracias .

 
La senyora presidenta:

Muy bien . Muchas gracias, señor Pascual .

A continuación, por un tiempo de 3 minutos, tiene la palabra 
la señora Peris, por el grupo Ciudadanos . Suya es la palabra .

La senyora Peris Navarro:

Gracias, presidenta .

Mire, conseller, yo vengo aquí con el presupuesto 
estudiado . Si usted viera mis papeles, no sabe las notas 
que iba tomando desde su discurso . Pero es que no me ha 
contestado . Usted es el que no se ha salido del guion que le 
han preparado .

¿Dónde están los 152 millones que los Presupuestos 
generales del estado destinan exactamente a la Comunidad 
Valenciana para la política de vivienda? No lo veo. No sé 
dónde se va a dedicar . Y usted guarda silencio .

Mire, señor Dalmau . No me diga que apuesta por el 
parque público . Yo sé que esa bancada de la izquierda y 
ultraizquierda son palmeros . Pero, mire, desde el humilde, 
desde el centro, con ánimo de buscar soluciones, ¿sabe lo 
que le decimos? Que pocos se creen el aumento del parque 
público cuando no ha aumentado su trozo de tarta .

Es que no ha llegado al 1 %. Ni un euro bajan en altos 
cargos, conseller . Y usted sabe que desde una dirección 
general incluso hubiera podido obtener mucho más 
presupuesto. Usted mucho título y poca responsabilidad.

Y le doy un ejemplo . Usted es conseller también de 
arquitectura bioclimática. Cero ha ejecutado en los 
proyectos piloto de investigación en este tema.

Mire, usted viene del mundo de la universidad, pero yo 
mantengo un despacho, piso la calle . Yo, en el mes de 
noviembre de 2019, estaba asistiendo en un lanzamiento 
desahucio . ¿Sabe lo que me decían las personas, la familia 
que iban a lanzar? «Si me hubieran llegado las ayudas antes, 
no hubiéramos llegado a este punto» .

Con lo cual, no le consiento que diga lo que diga . Y, ahora, 
usted tiene datos objetivos de por qué a esas personas las 
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tiraron. Es que usted, solo en emergencia habitacional, en 
este año pasado, ejecutó un 18,6 %. Lecciones de moralidad, 
señor Dalmau, ni una .

Mire, señor Dalmau. ¿Oficinas Xaloc? ¿De verdad nos 
devuelve al siglo XX? Si hasta la Agencia Tributaria está 
quitando las oficinas. Es decir, usted hace un claro desprecio 
hacia las personas mayores, que dice que no pueden 
saber… Mire, mi padre tiene ochenta años y maneja mejor la 
tecnología que muchos jóvenes también .

Pero, usted… Vamos a ver . ¿Usted reconoce la estructura 
del estado? Tenemos municipios, que son los que 
atienden directamente, las mancomunidades, después las 
diputaciones, las consellerias… Y, además, las oficinas Xaloc.

Mire, ¿sabe lo que me da a pensar cuando le oía? De 
verdad, es que me sale del alma . Que usted lo que quiere 
son 542 plaquitas que pongan: «Rubén Martínez Dalmau, 
vicepresident segon de la Generalitat Valenciana i conseller 
d’Habitatge i Arquitectura Bioclimàtica, ha inaugurat, en el 
dia d’avui, aquesta oficina Xaloc».

Mire, eso será de los países que usted asesoraba o de las 
etapas de aquí, cuando, en otras etapas, en el NO-DO 
ponía: «Queda inaugurado este pantano». Pero aquí, en la 
Comunidad Valenciana, queremos eficiencia y eficacia. Y son 
cinco millones de derroche .

Mire, señor Dalmau . Otro ejemplo . Usted, en año y medio, 
solo ha adquirido 761 viviendas . Y le he preguntado hoy que 
me dijera la cifra porque me contestó hace dos días que me 
lo contestaría aquí, en los presupuestos . Por eso, yo le hago 
las preguntas porque vengo con los deberes hechos .

Señor Dalmau, a 850 viviendas por año, ¿sabe cuántos 
años nos faltan para alcanzar las 18 .000 que nos faltan 
para el objetivo de 32.000? Necesitamos, exactamente, 
veinte años . Necesitamos cinco legislaturas de usted como 
conseller . Mire, solo de pensarlo, se me ponen los pelos 
como escarpias .

Mire, conseller . Aumente el parque público, no los cargos 
públicos. Y yo le doy la receta para que usted modifique 
su presupuesto. Los cinco millones –acabo en seguida, 
presidenta–… Los cinco millones de las oficinas Xaloc 
destínelos para alquiler, vivienda pública. Que se lo 
agradecerán . O para pagar esas ayudas de una manera 
mucho más rápida .

El millón de euros que usted dedica para asistencia a la 
vicepresidencia súmelo también para ese fin. Y, después, los 
8 millones discrecionales, que usted ha guardado silencio, 
dedique solo el 25 % que ejecuta.

Con lo cual, tendremos 12 millones aquí para todos los 
valencianos, alicantinos y castellonenses que de verdad 
necesitan ayuda. Destínelo…

La senyora presidenta:

Señora Peris, por favor…

La senyora Peris Navarro:

…reformúlelo y Ciudadanos estará de acuerdo .

Gracias, conseller .

 
La senyora presidenta:

Muy bien . Muchas gracias, señora Peris .

A continuación, por un turno de 3 minutos, tendrá la palabra 
el señor Castelló . Muchas gracias .

 
El senyor Castelló Saez:

Muchas gracias, presidenta .

Mire, conseller . Si lo que usted quiere es dar lecciones, 
abandone y váyase a la universidad . Si lo que usted quiere 
es pegar chorreos, tiene diecisiete altos cargos de asesores 
para dárselos . Pero, aquí, respeto a los que ejercemos la 
fiscalización del gobierno. Primera cuestión.

Segunda cuestión. Mírese las cuentas de la EVha. No estaría 
mal . Porque a usted no se le paga por hablar, a usted se le 
paga por trabajar y por hacer cosas . Y no hace nada .

Mírese las cuentas de la EVha . Verá que hay cuarenta 
millones de euros pendientes del circuito de la Fórmula 1 
que le tiene que ingresar el Ayuntamiento de Valencia por el 
PAI, que está ejecutado, que tiene suelos dotacionales, que 
tiene todas las dotaciones y está en marcha.

Míreselo, por favor . A ver si deja ya de decir la barbaridad 
esa que dice habitualmente . Tiene doscientos cincuenta mil 
metros cuadrados de techo, de viviendas gestionadas de la 
anterior época . Eso también es herencia . A ver si hace algo 
con ello .

Nos hablaba usted de las ayudas a vivienda y de lo 
importantes que eran . Mire, en el 31 de diciembre de 2019, 
usted ha pagado el 40 % de las ayudas al alquiler… Esto me 
lo ha contestado usted, si lo ponemos en duda ya, apaga y 
vámonos .

Las ayudas al alquiler joven ha pagado el 45 % y las ayudas 
de emergencia habitacional ha pagado 450.000 euros de 3 
millones de euros. Es decir, el 18 %. Esas tablas, igual que 
suben, luego bajan cuando usted gestiona.

¿Sabe cómo baja también? Cuando usted nos está diciendo 
que la peor situación en cuanto a gestión del presupuesto 
fue la nuestra última del 2015. Fíjese, ¿sabe qué ejecutamos 
desde el 2015? El 51,12 %. ¡Hala! Resulta que es la mayor 
gestión del presupuesto de toda su época.

Y en la suya, en el 2019, ha sido del 13 %. Quitando 
personal, ¿eh? Sin quitar personal, del 15,99 %. Oiga, hay 
cierta diferencia, ¿eh? Pero es que dice que nosotros no 
gastábamos dinero .

Mire, mire . En obligaciones reconocidas netas en el 
presupuesto del 2015, y esto lo dice el conseller de 
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hacienda, hay 179 millones . ¿Sabe cuántas tenía usted en el 
presupuesto del 2019? 79 millones . ¡Cien millones menos de 
obligaciones reconocidas suyas!

¿Puede decirle a uno de sus asesores –que tiene muchos, 
yo no tengo ninguno– que le miren esto, por favor? Es que 
lo hace el señor Soler . Intervención GVA y mira las páginas, 
«documentación a entregar a les Corts».

Y verá que usted en el 2019 pagó cien millones de euros del 
último año del gobierno del PP. Y, entonces, cien millones 
menos que el último gobierno del PP ha pagado usted. De 
79 millones a 179 . Manda narices, también, la casualidad .

Y sigue sacando pecho . De lo que hacen, de lo histórico… 
Mire, esto es una tabla de las ayudas reconocidas en el 
periodo 2005-2008 del Plan de la vivienda. ¿Sabe cuánto 
se invirtió en esos tres años en ayudas a compradores de 
vivienda protegida, a promotores de vivienda en alquiler, a 
compradores de vivienda usada, ayudas al alquiler, ayudas a 
rehabilitación? 515 millones de euros en esos tres años. 515 
millones de euros . Que se lo busquen en la conselleria, que 
lo tienen.

Por último. Esos 240 millones de deuda, me dicen ustedes 
por escrito –lo sabe bien su portavoz– que «los créditos que 
se generaron para el pago de ayudas otorgadas en materia 
de vivienda a cargo de planes ya vencidos que en la anterior 
legislatura se concedieron, y cuya cuantía global se estimó 
inicialmente en 240 millones, han mantenido la finalidad 
para la que fueron incorporados al presupuesto. Permitir el 
reconocimiento…»

Se pagaron. Sacó un préstamo y se pagaron. Por el último 
gobierno del PP más de la mitad, 14 mensualidades a 
diez millones . Y el resto lo han pagado ustedes con aquel 
préstamo que…

Solo teníamos una opción . Solo teníamos una opción . O 
reconocer las ayudas o no reconocerlas . El PP reconoció 
las ayudas y las pagó . Y sacó los instrumentos legales para 
pagarlas . Es así de sencillo . Pueden seguir diciendo, pero no 
estaría mal que se mirara sus resoluciones .

Por ejemplo, la del 8 de octubre del 2020 . Ahí lo cuentan 
todo. Ustedes pueden tener todos los hechos. Al final, lo 
que usted hace es declarar prescritos 11 millones de euros 
de ayudas . Pero reconoce, en la parte de antecedentes, de 
hecho, todo lo que dice el Partido Popular literalmente. 
Léaselo también . No estaría nada mal .

Gracias, presidenta .

 
 
La senyora presidenta:

Muy bien . Muchas gracias, señor Castelló .

Y, a continuación y para terminar, aunque el vicepresidente 
tiene 3 minutos de tiempo, le dejaré tiempo ilimitado, 
visto que se han pasado algunos de los diputados que han 
intervenido en su última intervención.

Suya es la palabra, señor Martínez Dalmau.

El senyor vicepresident segon del Consell i conseller 
d’Habitatge i Arquitectura Bioclimàtica:

Moltes gràcies, presidenta .

Bé, senyor Pascual . És que realment vostés no creuen en la 
política d’habitatge, vostés no creuen en l’estat. Vostés no 
creuen en la democràcia . (Rialles) És que Vox no creu en la 
democràcia .

I la democràcia és tan generosa que persones com vostés, 
que no creuen en la democràcia, estan ací representades . 
Perquè la democràcia és així de generosa . I nosaltres estem 
debatent amb vostés .

Dit això, el que jo pense, sincerament, senyor Pascual, 
és que ja està bé de parlar de coses nímies i d’aspectes 
accidentals . Parle’m vosté realment del que importa a les 
polítiques d’habitatge, que és el que jo m’he preparat i he 
vingut ací a exposar-los .

Perquè, si no, al final, vostés el que fan simplement és crear 
cortines de fum per a no dir res. No dir res.

Sobre el tema de les ocupacions il·legals, que vosté ha fet . . . 
(Adreçant-se a la senyora presidenta) Jo no tinc límit de temps, 
no? Ara sí que tinc límit? Ho dic perquè...

La senyora presidenta:

No . Tiene 3 minutos, pero como se han excedido algunos de 
los diputados no tendrá límite de tiempo.

El senyor vicepresident segon del Consell i conseller 
d’Habitatge i Arquitectura Bioclimàtica:

Vale .

La senyora presidenta:

Claro, Si usted está media hora . . . Gracias .

El senyor vicepresident segon del Consell i conseller 
d’Habitatge i Arquitectura Bioclimàtica:

No hi ha problema, no hi ha problema . Estaríem anys .

El tema de les ocupacions que vosté diu, ocupacions il·legals . 
Mire, senyor Pascual, ninguna persona és il·legal . Nosaltres 
ja fa molt de temps que no parlem de persones il·legals . En 
tot cas, estem parlant de persones que estan en situació 
irregular que cal regular .

Perquè, darrere d’això que vosté anomena gent il·legal que 
està ocupant, n’hi han famílies que estan vivint i que, moltes 
d’elles, no tenen un altre lloc on viure . I hi ha cases buides 
ara mateix .
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Per tant, la nostra obligació és mirar cada cas en particular. 
Mirar si necessiten la nostra intervenció per a poder 
regularitzar-les . Perquè, el que és fonamental, és que és 
una democràcia, senyor Pascual, no hi ha ninguna personal 
il·legal . Tots i totes valem el mateix .

Senyora Peris, mire, és que si vosté no sap els procediments 
parlamentaris, jo què vol que faça? És a dir, si vol li done un 
manual de procediments parlamentaris . . . (Remors) Però com 
vol vosté que incorporem en el pressupost de la Generalitat 
un pressupost de l’estat que no està encara aprovat? (Rialles)

Com vol vosté que incorporem en el pressupost de la 
Generalitat un pressupost que encara no està incorporat? 
(Veus i remors) Facen vostés, facen vostés, facen vostés . . . 
Recolzen vostés els pressupostos de l’estat, recolzen vostés i 
per descomptat que ho incorporarem .

I, sobretot, com vosté confon el pressupost de la Generalitat 
Valenciana amb els pressupostos estatals i europeus, que 
tenen unes tramitacions diferents, uns conductes diferents i 
unes execucions diferents? (Remors)

Per tant, jo li demane, per favor, que tinga clara eixa 
diferenciació per a poder treballar correctament amb este 
concepte de pressupostos de l’estat .

I sobre . . . I, miren vostés, com va vosté a comparar l’Agència 
Tributària, que es dedica a cobrar impostos, amb una oficina 
que vol ajudar a la gent a que tinga cases?

O siga, vosté realment està dient-me que una Agència 
Tributària, que és un lloc on un ha d’anar allí a pagar l’IRPF o 
a fer consultes . . . Vol dir-me que és igual que l’estar buscant 
cases per a les persones, ajudant-les per a que no les 
desnonen, ajudant-les perquè puguen demanar una ajuda al 
lloguer?

Doncs, això ja parla per si sol, senyora Peris . Si vostés 
realment pensen aixina, parla per si sol . No m’estranya que 
la Diputació d’Alacant vaja com vaja . Li ho dic realment .

I respecte al tema de les vivendes, que vosté m’ha dit, li ho 
preguntaré . . . És que li ho he contestat abans que em fera 
la pregunta. És que jo estic ací... Li he dit 850 casos, només 
que vosté segurament no m’ha escoltat, i després m’ha 
tornat a preguntar .

Però jo li ho he dit en la meua intervenció inicial . I, a 
continuació, vosté ha reiterat la pregunta... Dona igual, jo li 
conteste les voltes que faça falta .

Bé, ja per a acabar . Senyor Castelló, mire, jo no vull donar 
arengues a ningú ni lliçons a ningú . Jo el que vull és que 
no se’m falte al respecte . Perquè vostés són diputats i 
diputades i han de respectar a les persones que estem, 
ara mateixa, en funció de govern . A totes les persones i, a 
nosaltres, també .

Per tant, vosté, l’únic que dic és que les gracietes que tinga, 
els xistes que tinga, que se’ls guarde. Perquè són moltes les 
voltes que he vingut i diguem que ho he suportat . Però és 
que no tinc perquè suportar eixe tipus de faltes de respecte. 
És el que jo sempre li dic, és molt fàcil: respecte vosté a les 
persones . I perquè jo a vosté mai ni l’he ofés ni l’ofendré . 

Ni li diré «bicidiputat» o alguna cosa per l’estil. No ho faré, 
entre altres coses, perquè jo sí crec en el respecte de la 
democràcia .

Sobre el tema que ha comentat de les ajudes, és que no sé 
molt bé quins són els papers que vosté maneja, i veig que els 
trau d’una carpeta . Però vaja, totes les ajudes de l’any 2019 
al lloguer totes estan pagades . Totes estan pagades .

És més, totes les ajudes de la COVID-19 que hem donat 
enguany per via d’urgència, totes estan ja concedides . És a 
dir, hem aconseguit concedir totes les ajudes de  
la COVID-19 que ens han demanat les famílies valencianes . 
I, per tant, hem fet una gestió molt responsable d’estos fons.

Volia reiterar-los de nou l’agraïment per la seua col·laboració . 
Insistisc en que sempre són molt benvingudes les seues 
apreciacions i que qualsevol dubte o qüestió al respecte, 
qualsevol suggeriment, sempre estarem ací disposats a 
escoltar-los en el marc de la funció tan important que fa 
este parlament .

Moltíssimes gràcies.

La senyora presidenta:

Muy bien. Muchas gracias, señor Martínez Dalmau.

Y con esta intervención terminamos la parte de la mañana . 
Dos comunicaciones importantes .

En primer lugar, el Comité de Seguridad y Salud nos 
comunica que les recuerde que es conveniente utilizar 
mascarilla quirúrgica . No es obligatorio, pero tengo que 
comunicarles tanto a los visitantes, asistentes, periodistas, 
diputados, a todo el mundo que es conveniente que 
utilicemos la mascarilla quirúrgica.

Haré la recomendación cada vez que iniciemos y 
terminemos el pleno porque hay rotación de diputados .

En segundo lugar, la mesa de la comisión ha decidido que el 
horario del viernes  Sabéis que estaba pendiente ver dónde 
se ponía la comparecencia de la señora vicepresidenta, la 
señora Oltra .

Queda de la siguiente manera: a las 10:30 conselleria 
de innovación, a las 12:30 conselleria de participación, 
transparencia y cooperación, a las 16 horas de la tarde la 
vicepresidencia primera, la señora Mónica Oltra, y a las 18 
horas el conseller de hacienda, el señor Soler .

Por tanto, esas dos comunicaciones son las que quería 
hacer. No sé si hay alguna duda o alguna cuestión. ¿Señor 
Ibáñez?

 
El senyor Ibáñez Bordonau:

Sí, señora presidenta .

Simplemente una cuestión que será de logística, imagino 
que para todas sus señorías . Se había anunciado a  


